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Kære medlemmer

Næsten dagligt kan der på de sociale medier – specielt Face-
book – læses glædestrålende opdateringer med diverse sund-
hedsresultater fra stolte opdrættere og ejere. De mest almin-
delige resultater er på hofter, albuer, og skuldre, hvor hunden 
røntgenfotograferes. De fleste nationale klubber og raceklubber 
har også et krav eller ønske om kendt status, før hunden evt. går 
i avl. Nogle er desuden også begyndt at røntgenfotografere ryg-
gen, men der findes pt. ikke en officiel bedømmelse i alle lande.

Der forskes meget, specielt i udlandet, på genetiske sygdom-
me, og store laboratorier tilbyder lange lister af muligheder for 
via en blodprøve at checke for visse sygdomme. Senest EOAD 
– ”Early Onset Adult Deaffness”, DM (degenerative myelopathy) 
og farver (f.eks dilute). I takt med at forskerne kortlægger flere 
og flere DNA sekvenser for forskellige sygdomme, er vi samtidig 
nødt til at vurdere, hvordan vi klogest bruger denne nye viden. 
Når vi taler opdrættere imellem, så oplever vi endnu ikke åben-
hed. Intet nemmere end at pege fingre af andre hundes resulta-
ter. Oveni kommer det, at ikke alle benytter sig af de muligheder 
der ligger pt. Er det angsten for at skulle forholde sig til et re-
sultat, man ikke syntes om? Vi må åbne denne debat, og få en 
seriøs snak. ScienceDaily udgav d. 4. marts en artikel fra Uni-
versity of Edinburgh. Her slår forskerne fast, at opdræt af hunde 
på grundlag af en enkelt genetisk test indebærer risici, og kan 
ikke forbedre den generelle sundhed for hunde med stamtavler.  

Den største dødelighed blandt hunde (og mennesker) er can-
cer. Der findes endnu ikke en DNA test, som med sikkerhed 
kan give et korrekt resultat. Udelukker vi bærere af visse syg-
domme fra genpuljen, kan det i sidste ende betyde, at gode 
avlsdyr fjernes fra avlen. Gode avlsdyr er ikke nødvendigvis 

dyr, som er testet fri for nogle af de sygdomme, som der pt. 
kan testes for. Vores hunde kan sagtens være bærere af andre 
genetiske sygdomme, som endnu ikke er kortlagt af forskerne. 
Derfor vigtigheden af, at vi får denne debat. Hvordan bruger vi 
vores viden, så vi i fremtiden ikke får syge hunde, men sørger 
for at en eventuel bærer parres med en ikke bærer, og at vi 
blandt opdrættere – og hanhundeejere - får en god og åben 
snak? Hvor vil vi hen med vores race? Hvad er mest fornuftigt? 
Vigtigt er det, at vi farer frem med lempe. Ingen overilede be-
slutninger omkring restriktioner, før vi er blevet meget klogere 
på det, vi har med at gøre.

På Rhodesian Ridgeback World Congres i Sverige i 2016, er 
netop ovennævnte problemstilling på dagsorden. Vi stiller for-
skerne spørgsmål omkring brugen af DNA testet sygdomme 
og det videre avlsarbejde. Hvor ser forskerne den største ud-
fordring i fremtiden? Som opdrætter af Rhodesian Ridgeback 
er det vigtig at deltage i disse kongresser – og specielt denne 
kongres. Vi sætter sundheden på dagsorden i et mere interna-
tionalt perspektiv, og har inviteret gæstetalere fra hele verden. 
Ønsket er, at vi alle bliver en smule klogere på vores avlsar-
bejde i fremtiden.

Årets ordinære Generalforsamling nærmer sig. Vi skal i år sige 
farvel til tre bestyrelsesmedlemmer og goddag til tre nye. Husk 
at gøre din indflydelse gældende, og få stemt til tiden. Kom 
gerne og deltag personligt på Generalforsamlingen. Der er altid 
spændende diskussioner, og det er her også din stemme kan 
blive hørt. Vel mødt

Gode forårshilsner Nada
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Du skal spise din mad,  
før du får dessert... 
Af Mette Rio

H
U
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E Foto: Mette Rio

Premacks princip siger at en mindre sandsynlig ad-
færd kan forstærkes med at hunden (eller mennesket) 
får mulighed for at udføre en mere sandsynlig adfærd.

Det er et super effektivt værktøj at have i trænings-
tasken. Det går i sin enkelhed ud på at give hunden 
mulighed for at gøre et eller andet som den selv 
ønsker, hvis den lige først gør det, som du ønsker. 

Dog vil jeg ikke anbefale at benytte en virkelig uøn-
skelig adfærd som belønning; Som hvis hunden 
giver en fin pote, så må den gerne undersøge skral-
deposen eller lign.

Men: ja, du må gerne få lov at løbe frit rundt på 
stranden, du skal bare lige sætte dig ned i ro først, 
så tager jeg linen af. Eller: ja, du må gerne komme 
ud af bilen og ind i hundeskoven, du skal bare lige 
sætte dig ned inde i bilen først, så jeg kan åbne 
døren i ro og fred.

Sommetider kan en stor mark at løbe på, være en 
meget større forstærkning end selv den lækreste 
godbid, derfor er det jo genialt at bruge marken som 
forstærkning, i stedet for at tilbyde hunden en god-
bid, den slet ikke gider. 

Så det du gør, er fx at åbne bildøren/bilburet på 
klem, og hvis hunden maser sig frem, så lukker du 

døren/lågen i igen, du kan godt bede hunden om 
at sætte sig ned, hvis den er i tvivl om, hvad der 
forventes, men du kan også lige vente og se; den 
stærkeste indlæring foregår, når man selv tænker 
sig frem til løsningen. Når hunden så sætter sig – ja 
så går døren op og hunden får lov at hoppe ud.

I lydighed kan man f.eks. benytte premack til at 
få fart på tilbageløbet med apporten. Du beder en 
hjælper holde hund og apport, mens du går/løber 
væk fra hunden; hunden vil selvfølgelig gerne løbe 
efter dig, hjælperen holder apporten foran hunden, 
og får lov at løbe hen til dig i det samme, den tager 
apporten med.

-  en mindre sandsynlig adfærd, belønnes  
med en mere sandsynlig adfærd.

Du bruger det sandsynligvis, allerede når du skal 
fodre, du venter med at sige værsgo’ til, at hunden 
har sat sig roligt ned, der ville det være absurd 
at give en godbid for sit’en, belønningen er jo, at 
hunden får lov at spise.

Du bruger det måske også selv i dine indre dialo-
ger? – Når jeg har ordnet køkkenet og sat en vask 
over, så må jeg gerne…. træne med min hund .. 
eller noget med en sofa?  ;)   
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1. Godkendelse af referat
• Referatet fra mødet 6. november 2014 godkendt og 

underskrevet

2. Post
• Orienteringsskrivelse fra DKK omkring øget fokus fra 

eksteriørdommernes side omkring funktion/sundhed hos de 
udstillede hunde.

• Tilbud om uddannelse som mentalbeskriver (bestyrelsen finder 
prisen for dette noget høj).

• Invitation til DKK´s repræsentantskabsmøde 14. marts 2015– 
Nada deltager.

• Flere forsikringstilbud modtaget – de 2 forsikringer som DKK 
tilbyder og som klubben i flere år har tegnet, er tegnet hhv. via 
DKK i Top Danmark, samt en direkte ved Top Danmark, da det 
var væsentlig billigere end via DKK!! Sidstnævnte er tegnet for en 
5-årig periode, da dette gav en væsentlig rabat på præmien.

• Invitation til Hundens Dag i Tivoli Friheden 6. juni 2015 – er der 
nogen der ønsker at deltage, så kontakt bestyrelsen.

• Medlem søger om at blive anbefalet til DKK instruktøruddannelse 
– anbefaling givet.

• Invitation fra DKK omkring et helt nyt koncept til afvikling af 
”Hundens dag” i 2016 – man vil bl.a. lave en samlet dag for hele 
landet.

• Ansøgning om indstilling fra klubben af medlem til at påbegynde 
uddannelsen som eksteriørdommer. (Nada forlod lokalet under 
behandling af dette punkt, da hun var inhabil). Klubben anbefaler 
ansøgningen.

• Der har været korrespondance mellem klubben og DKK omkring 
opstart af mulig disciplinærsag mod medlem af klubben. DKK ville 
ikke gå ind i sagen, da de mener at klubbens egne love åbner op 
for, at klubben selv kan iværksætte disciplinære foranstaltninger, 
men dette er umiddelbart ikke korrekt, da dette ændringsforslag til 
lovene blev forkastet på sidste års GF.

• Klubbens love med ændringer jvf. GF i 2014 godkendt af DKK (de 
tilrettede love kommer hurtigst muligt på webben)

3. Generalforsamling 2015
• Der er indkommet 4 kandidaturer til klubbens bestyrelse. (Se 

deres præsentation andet steds i bladet)
• Forslag til ændring af de etiske regler samt reglerne for optagelse 

på klubbens hvalpeliste. Videre fremsætter bestyrelsen forslag 
til ændringer af klubbens love – se alle forslagne med motivation 
andet steds i bladet.

• Dirigent – bestyrelsen har inviteret Wilfred Olsen og vil foreslå 
ham som dirigent.

• Regnskabet er sendt til klubbens revisorer.
• Selve GF starter kl. 1400

4. Blad 1
• Kort gennemgang af, hvad der skal med i bladet også i forhold til 

generalforsamlingen. Bladet skal postes inden lørdag i uge 13, for 
at overholde klubbens love.

5. Regnskab
• Poul gennemgik regnskabet for 2014 – desværre viser det et 

driftsunderskud. Bestyrelsen havde en drøftelse af de forskellige 
konti, specielt hvor der var store udsving i forhold til sidste års 
regnskab. 

6. Formandsmøde 2015
• Nada orienterede fra DKK’s formandsmøde, der blev afholdt den 

3. januar 2015
• Der er nu en positiv udvikling af antallet af stambogsførte hunde 

i DKK
• Mødeformerne i DKK var til drøftelse – fremadrettet afholder 

man et weekend-seminar for max. 2 personer fra hver 
specialklubbestyrelse, samt kredse og DKK personale. Således 
der bliver mere tid til drøftelser af enkeltstående emner.

• DKK’s bestyrelse føler ikke at DKK’s Diciplinærnævn er helt 
tidssvarende, og ønsker at drøfte problematikken på næste 
Repræsentantskabsmøde i marts.

• Elektroniske kritikker blev også kort drøftet (sideløbene 
med formandsmødet blev der afholdt kursus for klubbernes 
udstillingsansvarlige i netop elektroniske kritikker (Poul deltog))

• Hundens dag skal have en ny form – udkast forelagt på 
formandsmødet.

7.  World Congress 2016 
• Der blev den 25. januar 2015 afholdt et fysisk møde i 

styregruppen for WC 2016.  Tingene er ved at være på plads – og 
når de sidste detaljer er på plads, skal der ske en meget større 
markedsføring af kongressen.

8. Udvalg 
Udstillingsudvalget 
• Elektroniske kritikker forløb rigtig godt på vores første udstilling. 

Udstillingskalenderen for 2015 er helt på plads.
Aktivitetsudvalget 
• Klar med LP og Rally i weekenden i forbindelse med Kr. 

Himmelfartsferien. Det ser ud til, at der er hvalpe nok til en UHM 
både forår og efterår på Sjælland – hvis der skal være UHM i 
Jylland, bliver det til efteråret.

Avls og sundhedsudvalget 
• Der er kommet en forespørgsel fra Tyskland omkring problemer 

med hjertefejl ved RR – ikke noget vi pt. har kendskab til – 
udvalget følger op.

WEB
• Den nye hjemmeside blev demonstreret – den skal være klar til at 

gå i luften pr. 010315 – så må vi lave en blokering på de sider der 
endnu ikke er klar på dette tidspunkt.

 Der var enighed om at kenneler der ikke har betalt for 
kennelannonce, ikke skulle vises på kennellisten.

FDA 
• Der afholdes årsmøde i marts – der planlægges for en gentagelse 

af sporkursus – denne gang med en fornuftig tilmeldings frist. 
FDA udstilling i Kr. Himmelfart også på skinner.

RR dagen 2015 
• Udvalget består af Anette Hansen, Anette Rosenfeldt, Karina 

Green og Poul H. Jensen.  De fysiske rammer er henlagt til 
Billund. Udstilling og rally/LP bliver på samme dag, mens 
schweiss prøver bliver om søndagen.  
Der er netop kommet dommerændring, hvilket kan ses på 
klubbens hjemmeside. 
Skulle der være medlemmer, der vil være med til at give en hånd 
med ved arbejdet, så kontakt udvalget.

9. EVT
• IAB

Erik Kristensen,
referent

Referat fra bestyrelsesmøde torsdag den 19. februar 2015 på Scandic i Odense
Tilstede:  Nada Nikolic, Poul Jensen, Niels Holm, Mette Rio, Erik Kristensen.
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Generalforsamling 2015 
Invitation
Rhodesian Ridgeback Klubben inviterer til: 

Den Ordinære Generalforsamling 
Lørdag d. 18. april 2015 kl. 14.00 i 
Strib Fritids- og Aktivitscenter, Ny Billeshavevej 1 – 3, 5500 Middelfart

Dagsorden

  1.  Valg af dirigent.
  2.  Valg af referent.
  3.  Valg af 2 stemmetællere.
  4.  Godkendelse af bestyrelsens beretning.
  5.  Forelæggelse af det reviderede regnskab til godkendelse og meddelelse af ansvarsfrihed (de charge).
  6.  Fastsættelse af kontingent.
  7.  Behandling af indkomne forslag.
  8.  Offentliggørelse af valg til bestyrelse og suppleanter.
  9.  Valg af 1 hvalpeanviser og 1 hvalpeanvisersuppleant samt 2 revisorer og 1 revisorsuppleant.
10.  Eventuelt.

Bestyrelsens beretning
Kære medlemmer,

Ved klubbens ordinære generalforsamling d. 26 april 2014, 
skiftede 2 ud af de 5 bestyrelsesmedlemmer pladsen ud med 
andre. To af vores ”gamle” medlemmer havde brug for en pau-
se, og ved afstemning kom to tidligere medlemmer ind igen. 
Sammensætning i bestyrelsen var bred, både geografisk, 
samt forskellige interesseområder, bl.a: Avl, Lydighed, 
Schweiss, Udstilling og lurecoursing. Det har i årets løb givet 
nogle gode diskussioner, hvilket har været sundt.

Da posten som kasserer blev besat af nyt medlem i bestyrel-
sen, skulle adgang til konto oa ændres. Denne proces tog des-
værre næsten 3 måneder, hvor der reelt ikke var adgang til 
klubkontoen. Heldigvis i en periode hvor vi ikke have udstilling 
eller prøver, for det havde givet store udfordringer. Det er en 
problemstilling vi fremadrettet må arbejde med, når vi ved at 
der er ændringer på kassererposten. 

Kort tid efter GF, havde bestyrelsen samt Avls- og sundheds-
udvalget møde med DKK angående racens UHM profil. Det 
havde længe være bestyrelsens og udvalgets ønske at kunne 
ændre lidt på racens profil som vi, sammen med DKK, have 
udarbejdet mere end 10 år tidligere. Det var ikke helt let, og 
affødte nogle diskussioner på mødet, men DKK valgte at være 
lydhør, og vi fik mulighed for at rette på enkelte momenter.

Årets højdepunkt var RR-dagen d. 6 + 7 september, som RR-
dag udvalget på Sjælland havde lagt på Storebælts camping 
og Feriecenter i Korsør. Lørdag var det udstilling, og søndag 
brugsprøver, samt schweissprøver i skovene omkring Sorø 
Akademi. Alle aktiviteter skulle foregå udendørs, og der var i 
bestyrelsen en smule bekymring omkring vejret. Stod himmel 
og hav i et, ville fornøjelsen, specielt for udstillingsfolket være 
minimal. Der blev lavet en plan B, med de lokale Korsør haller. 
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Heldigvis viste vejret sig fra sin bedste side. Smukkere scene 
at vise vores dejlige ridgebacks frem på, findes nok ikke. Sto-
rebæltsbroens majestætiske arkitektur, og farverne fra Store-
bælt blå bølger, gav alle deltager en uforglemmelig oplevelse. 
Mange medlemmer have booket hytter, eller selv taget cam-
pingvogn med, så fejringen af ”årets hunde” samt middagen 
kunne nydes uden hensynstagen til en måske længerevaren-
de hjemtransport. Et kæmpe arbejde var udført af RR-dag ud-
valget. Dejlige erindringsgaver, og skønne sponsorpræmier 
var blevet indkøbt eller erhvervet, pokaler og rosetter til alle 
vinderne var indkøbt, og prydede smukt dommerteltet.

Set tilbage på dag 2, har vi måtte vi erfare at det var synd for 
brugs- og schweisshunde aktørerne, at de var nødt til af vælge 
imellem enten at skulle i lydighedsringen eller køre i skoven for 
at gå spor, da disse aktiviteter lå samtidig. Der manglede des-
uden også tilskuer, der kunne heppe og nyde vores dygtige 
lydighedshunde på campingpladsen. Disse erfaringer er noget 
som tages med i det nye RR-dag udvalg.

Vi har haft store udfordringer med klubbens hjemmeside. Der 
er arbejdet hårdt på et nyt look og en ny udbyder, og ønsket 
om at den nye side skulle gå live i 2014, var desværre ikke 
opnåelig. Det skete i begyndelse af marts 2015. Vi håber at 
medlemmerne finder den mere brugbar end den gamle. Den 
er ikke færdig, for der er stadigvæk data som skal flyttes, og 
det sker stille og roligt.

Rhodesian Ridgeback Verdenskongressen 2016 – WW2016, 
hvor bl.a. Danmark er vært sammen med Sverige og Norge 
er ved at tage den endelig form. Mange gæstetalerne er på 

plads, og alle 3 deltagende lande har deres dommere reser-
veret til deres udstillinger. Kongressens hjemmeside fyldes 
med informationer løbende, og der åbnes op for hotelreser-
vationer i foråret 2015. Vi håber selvfølgelig på et stort frem-
møde både på selv kongressen, men også ved de arrange-
menter der foregår både før og efter. Mere information på 
www.nordicrrwc.org

DKK annoncerede i efteråret 2014 at de fra 2015 overgik til 
elektroniske udstillingskritikker, hvilket betyder at klubben 
også skal ud og investere i nyt IT udstyr. Rent praktisk betyder 
det at, at den gamle papirudgave at kritikken forsvinder, og i 
stedet for kan den læses på www.hundeweb.dk eller modta-
ges på sms, mod et mindre gebyr

En meget stor tak skal lyde til klubbens medlemmer som har 
deltaget aktivt i klubbens mange arrangementer i 2014, bl.a. 
udstilling, brugsprøver, schweissprøver, unghunde mentalbe-
skrivelse, lurecoursing osv. 

Dejligt at se nye medlemmer i klubbens udvalg, som har lagt 
store kræfter i at forberede og afholde arrangementer for an-
dre medlemmer. Det er vi mange som har nydt godt af, tak for 
jeres store arbejde og flid.

I 2014 afholdt klubben 5 certifikatudstillinger fordelt med 3 
øst for og 2 vest for Storebælt. Der var inviteret dommere fra 
Danmark, Sverige, Syd Afrika og Slovakiet. Spændende, men 
også dyrt for klubben. Tilmeldingstallene holdt niveauet fra 
2013, hvilket må siges at være tilfredsstillende.

Udstillingerne gav i 2014 et mindre overskud, som til dels kan 
forklares med de store rejseomkostninger vi har måttet afhol-
de for de udenlandske dommere samt at klubben dækkede et 
større underskud i forbindelse med RR-Dags middagen.

Årets RR-Dage blev afholdt i Korsør på Storebælt Camping. 
Vejret var heldigvis med os, en faktor der var stærkt medvir-

kende til at gøre dagene til en festlig oplevelse for deltagerne 
ved foden af landets største bro.

De såkaldte ”modsat-dag” udstillinger ser forsat ud til at være 
fremmende for tilmeldingstallet, især fra de udenlandske ud-
stillere.

Til slut en stor tak til alle, der har givet en hånd med i årets løb 
i de mange gøremål før, under og efter udstillingerne og som 
derved har været med til at gøre disse til en fortsat succes.

Udstillingsudvalgets beretning
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Generalforsamling 2015 

Heldigvis er der så tilgengæld blevet importeret 11 hunde fra vores nabolande, hvilket sætter den årlige 
tilvækst af stambogsførte Rhodesian Ridgebacks kun lige under gennemsnittet.

UHM
Klubben er kommet i en god gænge med at arrangere to UHM 
beskrivelser hvert år, en i Øst og en i Vest.

I alt 15 hunde blev beskrevet og alle kom igennem uden at 
testen skulle afbrydes. De 6 hunde der blev beskrevet i Jyl-
land den 5/10 blev beskrevet efter den nye ønskeprofil som 
blev klubben sammen med DKK har arbejdet på at få revide-
ret. 

Den gamle profil havde efterhånden 15 år på bagen og træng-
te til et service check.  

Nogle af de punkter udvalget ønskede at diskutere var hvorfor 
der ønskes en på 5 (Går frem uden hjælp, evt med lav 
kropsholdning) på 6b Lyd/nysgerrighed?  Da det har gennem 
utallige beskrivelser vist sig at de hunde der er ligeglade med 
lyden heller ikke gider gå hen til pladen. 

DKK forklarede at selvom en hund ikke var bange burde den 
vise nysgerrighed nok til at undersøge tingene, vi mente ikke 
at kravet om snude på plade var rimeligt men måtte give DKK 
ret i at der med den nuværende beskrivelse ikke er mulighed 
for andet.

Avls- og sundhedsudvalgets beretning
Af Helle Lauridsen 

HD & AD statistik
2014 står som det første år i racens historie hvor ALLE HD 
fotograferede hunde blev bedømt til A hofter, det må siges at 
være helt fantastisk og utroligt tilfredsstillende for de berørte 
opdrættere og ejere. Også på AD (albue dysplasi ) ser det 
generelt fint ud, selvom der desværre er en enkelt hund der fik 
påvist alvorlig Albue dysplasi (3). 

I alt 30 hunde blev fotograferet, en lille nedgang fra 2013, men 
stadig særdeles pænt når man tænker på at en ”normal” år-
gang fødte hvalpe er på 50-70 stks.

Kuld
I de seneste år har kuldantallet ligget på 6-7 kuld og det passe-
de også med 2014 hvor der blev født 6 kuld, hvad der gjordet 
året en del anderledes, var at kuld størrelsen var den mindste 
nogensinde. Ridgebacks har altid fået mange hvalpe , men 
sidste år var det mindste kuld på 1 hvalp og det største på 
10 og det gav et gennemsnit på kun 6,2 hvalpe pr kuld, mod 
normalt 8,5. Små kuld associeres ofte med for tæt avl, men 
samtlige kuld født i Danmark i 2014 har indavlskoefficienten 
0% så det må siges at være et af de tilfælde der er i al avl.
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Regnskabet for 2014 viser et mindre underskud.

De store poster, som ligger til grund for dette, er det begræn-
sede overskud på udstillinger, som for en stor dels vedkom-
mende skyldes dyre transportomkostninger for de udenland-
ske dommere samt underskudsdækning i forbindelse med 
RR-Dags middagen. Fremadrettet har vi derfor i 2015 valgt at 
invitere danske dommere til de 4 udstillinger samt en tysk 
dommer til RR-Dagen.

Da bestyrelsen følte, at hjemmesiden trængte til en opdate-
ring, har vi haft en større udgift til IT-assistance i forbindelse 
med opbygning af den ny hjemmeside.

Udgifterne i forbindelse med udsendelse af bladet er desuden 
steget markant og udgifterne til Generalforsamling og Besty-
relsesmøder er ligeledes steget.

8 skarp lyd 1 (Viser sig ikke berørt.Hurtig kontrol, siden Ube-
rørt) ville vi også gerne diskutere, da mange ridgebacks ikke 
leger og derfor har svært med at genoptage den tidligere akti-
vitet. Her var DKKs svar interessant: de siger at man ofte bru-
ger en hunds resultater plus/minus 1-2 trin , derfor SKAL skarp 
lyd være 1 da ingen jo er interesseret i hunde der bliver deci-
deret bange under skud. 

Herudover ønskede vi at ændre ønskeprofilen for de første 
momenter kontakt – godt nok står der i race standarden at en 
Ridgeback skal være reserveret – men vores unghunde er jo 
sjældent reserverede, men åbne og venlige, det reserverede 
kommer som regel først med alderen.

LP-prøver har givet et mindre underskud, hvorimod Rally-prø-
ver har givet et pænt overskud.

Salget af RR-varer og bogen ligger på niveau med året før.

OK kort har ikke givet noget i regnskabet 2014, men det optjente 
blev udbetalt i januar 2015 og lå på niveau med 2013.

Trykning af bladet holdt sig på niveauet fra 2013.

Klubben havde pr. 31.12.2014 187 betalende medlemmer. 
180 danske og 7 udenlandske. Klubben er som bekendt gået 
over til at opkræve kontingenter via DKK, hvilket vi har en for-
ventning til vil gøre, at færre medlemmer ”glemmer” at forny 
deres medlemskab og derved forbliver medlemmer af klubben 
og at dette vil få medlemstallet til at stige.

Kassererens beretning
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Blad - Desværre får bladet ikke så mange artikler eller histori-
er fra medlemmerne, så bladets omfang svinger lidt efter hvor 
meget tid redaktøren har tid selv at skrive og interviewe. 

Det er en svær balance at gøre alle tilfredse med bladet, da 
der er et stort interessespænd, fra den drevne opdrætter der 
udstiller mindst én gang om måneden, over lydigheds- eller 
schweissnørden der går til prøver hver måned, til alle dem der 
der bare har en hyggehund. Men der har været flere meget 
populære artikler om udstillinger ind ind- og udland, skader 
på halsen, mentalbeskrivelser, døvhed, konkurrencenerver, 
sinus, hundeskole osv. 

Generalforsamling 2015 

Ridgeback Klubben er stadig med i FDA (Fællesforbundet for 
drivende og apporterende Jagthunde) der i sin tid blev oprettet 
som et fora, der kunne samle gruppen af disse jagthunde, lige-
som de stående jagthunde har samlet sig. I øjeblikket er Spa-
niel Klubben, Gravhundeklubben, Støverklubben, Dansk Ter-
rier Klub, Klubben for Jagthunde uden specialklub, Toller 
Klubben og Rhodesian Ridgeback Klubben med.

FDA har i det forgangene år også skifte kasserer, og rendt ind 
i de samme udfordringer som Ridgeback Klubben - det er godt 
nok blevet besværligt. 

Web - Den hastige udgivelse at klubben hjemmeside i starten 
af året, betød at siden har været lidt mangelfuld. Det har vi 
valgt at tage konsekvensen af og lave et helt nyt site, som blev 
lanceret d. 1. marts. Da vi startede projekt ’ny hjemmeside’ 
sidste år, havde vi et ønske om at gøre siden mere interaktiv 
for medlemmerne. Det er stadigvæk planen, men fokus har 
været på at få en ny side i luften, hvor rammerne er de rigtige, 
så vi efterfølgende kan udvide med nye funktioner. 

Vi vil stadigvæk gerne høre fra dig hvis du skulle have lyst til at 
hjælpe til med at definere siden.

Udover den årlige udstilling, søsatte vi et nyt projekt i 2014, 
hvor vi afviklede vores første ”spor kursus” der henvendte sig 
til personer der havde lettere erfaring med sporarbejdet. For-
søgs kurset kom lidt hurtigt i stand, hvorfor det ikke kom ud i 
den store medlemskreds - men med de tilbagemeldinger vi fik, 
gentager vi kurset i 2015, og denne gang med en noget læn-
gere tilmeldingsfrist, så følg med på Ridgeback Klubbens 
hjemmeside, hvis det kunne have din interesse.

Blad- og webudvalgets beretning

I det forgangne år blev der igen afholdt unghunde mentalbe-
skrivelser både øst og vest for bæltet – begge dage var super 
hyggelige, med godt humør og dejlige hunde. Planlægningen 
af årets mentalbeskrivelser er så småt begyndt.

På prøve siden fik vi startet ’aktivitetsåret’ op med en åben 
Rally prøve, i samarbejde med Hundehuset i Hadsten, hvor 
Helle Gadeberg var dommer og med 35 tilmeldte hunde.

I efteråret fik vi afholdt RR-Dagene på Korsør camping, med 
både Rally, LP og Schweiss prøver. Desværre var der ikke så 
mange tilmeldinger til LP og Rally, som vi kunne have ønsket 
os, hvilket desværre betød at vi måtte tage et mindre under-
skud på arrangementet. 

Schweissprøven blev afholdt i skovene omkring Sorø Akada-
mi. Vi sluttede dagen af med omgang lure coursing.

Der er allerede godt gang i planlægningen af aktivitetsåret 
2015, hvor vi blandt andet afholder er 2 dags arrangement 
med Rally og LP lydighed i weekenden omkring Kr. Himmel-
fart.

Aktivitetsudvalgets beretning

FDA
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Info om stemmeseddel
Til Rhodesian Ridgeback Klubbens betyrelsesvalg 2015

Stemmesedlen lægges i en kuvert uden nogen form for 
adressat, denne lægges i en ny kuvert. Den yderste ku-
vert SKAL være påført ”STEMMESEDDEL” samt afsen-
derens navn og adresse - dette er vigtigt af hensyn til 
kontrol af medlemskab - uden navn og adresse er stem-
mesedlen ugyldig.

Det hele (anonym kuvert med stemmeseddel i en ny ku-
vert med navn og adresse) medbringes til generalforsam-
lingen eller sendes til den ene af Klubbens revisorer: Ka-
rina Møller, Snekkerupvej 36, Vigersted, 4140 Borup.

§8 Valg til bestyrelsen (uddrag):
Stk. 7 - Stemmesedler udsendes i blad 1 til alle stem-
meberettigede medlemmer, jf. § 5, stk. 3 og § 6, stk. 2.

De udfyldte stemmesedler skal være klubbens revisor i 
hænde senest 7 dage før generalforsamlingens afhol-
delse eller afleveres på generalforsamlingen inden 
dagsordenens pkt. 8.

Stk. 8 - Stemmesedlerne åbnes og optælles på general-
forsamlingen af 2 af generalforsamlingen valgte stem-
metællere.

ENKELT MEDLEM må stemme på max. 3 personer.
FAMILIE MEDLEM må stemme på max. 2 x 3 personer.

OBS: 
Det er TILLADT at kopiere stemmesedlen, hvis du ikke 
ønsker at klippe i bladet!

                
                                          Enkelt                Familie-
                                          medlemskab:  medlemskab:
                                                       (max. 3 kryds)              (max. 6 kryds)

                
Annette Rosenfeldt ......................... 

Sven Jesper Knudsen ....................

Heidi Nielsen .................................

Lena Carlsson ...................................

 
Det er TILLADT at kopiere stemmesedlen, hvis du ikke ønsker at klippe i bladet!

Stemmeseddel

Valg til bestyrelsen
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Kandidater til bestyrelsen

Jeg har været lykkelig ejer af ridgebacks siden 2001. Jeg 47 
år, gift og mor til to voksne børn, på 23 og 17 år, og arbejder 
som executive assistant.

I 2012 fik jeg min nuværende hanhund. Han er en hund der 
meget gerne vil arbejde så han har fået mig op af sofaen og 
ud i hundeverdenen. Han er blevet mit 3. barn og hobby, og 
jeg elsker alle de forskellige aktiviteter vi har sammen. 

Vi har trænet lydighed i det små, en del mere Rally og han har 
løbet Lure Coursing og gået Sweiss spor på hyggeniveau.  
Der ud over udstiller jeg ham jævnligt. For mig er udstillinger-

Annette Rosenfeldt

Hunde har altid været en stor del af mit liv. Både i mit barn-
domshjem hvor vi have Rottweiler, Og da jeg blev voksen Dal-
matiner, Pharaoh hound, Whippet, Bracco Italiano til Rhode-
sian Ridgeback. Min første Ridgeback var Kianga, en skøn 
brunnæsede tæve, som jeg desværre mistede alt for tidligt 
pga sygdom

Alle mine hunde er først og fremmest dejlige familiehunde – 
mine ”børn” - som jeg dyrker lydighed og spor med, og en stor 
del af dem bliver også udstillet i ind- og udland. Ud over mine 

Heidi Nielsen

dejlige hunde som pt består af 3 whippets, 1 bracco italiano, 
og 4 ridgebacks, består min familie også af 3 børn. Jeg har i 
de sidste 5 år haft en hundepension i Nordsjælland, hvor jeg 
nyder at arbejde med pensionshundene. Før den tid arbejde-
de jeg hos Lauge dyreklinik, hvor jeg var ansat i 4 år. Her 
havde jeg ansvaret for indlagte patienter, fra heste til smådyr. 
Jeg har sideløbende gennemgået udtallige kurser hos hunde 
adfærdskonsulent Annette Røpke, samt taget et længere ud-
dannelsesophold i ”Lobopark” i Andalusien, hvor jeg har stu-
deret ulve (ikke domistiseret) i fangenskab og hybrid

Jeg har haft 2 whippetkuld, og fik mit første ridgebackklub i 
december 2014, under kennelnavnet Ni’Akoya. I mit avlsar-
bejde betyder temperant og sundhed alt. Det duer ikke at have 
en gudesmuk ridgeback, hvis den ikke har et stabilt tempera-
ment og ikke er sund og rask. Jeg syntes at vi, som udgangs-
punkt, har en god og sund race, og jeg ønsker at vi fortsætter 
det gode avlsarbejde for at sikre racen i fremtiden.

Min liv med mine egne hunde, og arbejdet med mange andres 
hunde har givet mig en god forståelse for racen, og jeg føler at 
tiden er inde for mig personligt, til at deltage i bestyrelses-
arbejde.

ne også en måde, at arbejde med min hund på. Det kræver en 
del træning, at præstere det der skal til i udstillingsringen, nøj-
agtig ligesom det kræver træning at gå spor eller at lykkes på 
en Rallybane. Alt i alt bruger jeg meget tid og får meget glæde 
ud af min hund og vores fælles liv. Når der ikke står træning på 
programmet, forsøger jeg at arrangere fælles gåture med arts-
fæller, så vi er på gåturs-socialisering så tit det lader sig gøre. 

Når så al den aktivitet er klaret må jeg jo være ærlig at sige, at 
hygge-genet hos Ridgebacks er i høj kurs hos mig. Når jeg har 
en glad og storsnorkende hund i sofaen ved siden af mig, er 
der ikke noget sted i verden jeg hellere vil være.

De seneste 1½ år har jeg været aktiv i udstillingsudvalget i 
klubben og har nydt at komme tættere på klubben, hundene 
og deres ejere. Jeg stiller nu op til en bestyrelsespost da jeg 
gerne vil være med til at sikre, at vi har en god klub; en klub 
medlemmerne er glade for at være med i og en klub, der har 
aktiviteter og udstillinger som medlemmerne har lyst til, at 
være med til at arrangere og ikke mindst deltage i. 

De bedste hilsner
Annette Rosenfeldt

Generalforsamling 2015 
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Jeg stiller hermed op til bestyrelsen for Rhodesian Ridgeback 
Klubben. Ikke for at revolutionere, men forhåbentligt som et 
friskt pust. 

Sven Jesper Knudsen

I 2002, da Dorthe og jeg fik vores første Rhodesian Ridge-
back, havde vi i forvejen to dejlige aktive blandingshunde. Vi 
fandt hurtig ud af, at en Rhodesian Rigdeback er helt speciel, 
og vi har lige siden tabt vores hjerter til racen. Faktisk gik vi til 
udstillinger uden at kunne deltage. Så da vi sidste år skulle 
have vores lille ny, var der ingen tvivl - hun skulle have udstil-
lingskvalitet. I dag udstiller vi både i ind- og udland, og så me-
get som muligt. 

Rhodesian Ridgeback Klubben har igennem tiden givet man-
ge gode oplevelser; de årlige RR Dage, arrangerede gåture, 
lure coursing og væddeløb. Jeg nyder det gode fællesskab, 
og ønsker at støtte og bidrage til, at vores klub forsat er aktiv 
og velfungerende.

Kære medlemmer

Jeg opstiller hermed til RRK’s bestyrelse på Generalforsamlin-
gen 2015. For dem af jer, som ikke kender mig, kan jeg for-
tælle, at jeg har haft Rhodesian Ridgeback siden 1991. I år 
2000 blev jeg kennelejer, og har siden opdrættet 6 kuld under 
kennelnavnet Hazinas. I min fritid interesserer jeg mig for Ral-
ly, lure coursing, Schweiss-træning og lydighed, og jeg prakti-
serer alle lidt på skift. Jeg udstiller også en hel del både i Dan-
mark og i udlandet og sidst men ikke mindst, så elsker jeg at 
bare gå dejlige lange ture sammen med mine hvalpekøbere.

Udenfor min hundeverden har jeg de sidste 20 år hovedsage-
ligt arbejdet med kommunikation, grafisk design og web. Jeg 
har en søn på 15 år, som er opvokset med ridgebacks, og han 
har tilbragt en hel del tid i diverse hvalpekasser. I øjeblikket 
brænder han dog mere for hårvoks, fodbold og sine venner - 
men han har heldigvis stadig behov for at give vores hund en 
ordentlig krammer, hver gang han går forbi.

Lena Carlsson

I klubregi har jeg tidligere siddet som hvalpeanviser og omplace-
ringskoordinater, et hverv som jeg tog meget seriøst. Jeg har 
siddet i bladudvalget for en del år siden og kom med igen i august 
2013. Jeg bruger en hel del tid på at designe og sætte bladet op 
- en opgave som jeg nyder rigtig meget. Jeg har også siddet i et 
par arbejdsudvalg, og været både ansvarlig og sponsor for Barn 
& Hund samt Juniorhandling på klubbens udstillinger. I perioder 
har jeg også hjulpet udstillingsudvalget med det praktiske, f.eks. 
har jeg i længere tid lavet klubbens udstillingskataloger.

Gennem årene har mange spurgt mig, om ikke jeg skulle stille 
op til bestyrelsen - jeg synes dog ikke tiden har været til det. 
Men nu hvor min søn er blevet så gammel, at han er mere el-
ler mindre ”selvkørende”, så har jeg både lysten og tiden.

Og hvad kan jeg så bidrage med? Jo, jeg brænder for bedre 
vilkår for vores lydigheds- og brugshunde og mener der f.eks. 
skal mere fokus på schweiss og vildtspor. Jeg vil også gerne 
videreudvikle vores medlemsblad og stå til rådighed for klub-
bens webmaster, da jeg mener der er for meget arbejde for én 
person på dette område. Som opdrætter interesserer jeg mig 
rigtig meget for avl og sundhed, og jeg føler der er en hel 
masse spændende emner, som bare ligger og venter på at 
blive åbnet op.

Hvis jeg bliver valgt ind i bestyrelsen, så vil jeg gøre mit bedste 
for, at klubben blomstrer og der hersker en hyggelig stemning, 
og jeg vil lytte til alle, der henvender sig med et behov, lige 
meget hvad det er.

Bedste hilsener
Lena
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Regnskab 2014

Generalforsamling 2015 
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FORSLAG 1:
Medlemskab. Indmeldelse. 
§ 5 Som medlem kan optages enhver, som opfylder betingel-
serne for optagelse i DKK. 
Stk. 2 man kan enten være enkelt medlem af klubben el-
ler man kan tegne et husstands medlemskab af klubben. 
 
Stk. 3  DKK’s formand og direktør er kontingentfrie medlem-
mer af klubben, dog uden stemmeret. De kan på klubbens 
generalforsamling og øvrige arrangementer lade sig repræ-
sentere ved stedfortræder fra DKK’s bestyrelse. 
 
Stk. 3  Stemmeberettigede i alle klubbens anliggender er 
samtlige myndige medlemmer, der i mindst 6 måneder har 
været medlem af klubben, og som ikke er i kontingentre-
stance.  Enkelt medlemmer har en stemme, mens hus-
standsmedlemmer har 2 stemmer. Husstands medlem-
mer skal tilhøre husstanden og være myndige
 
Motivation:
Det er intet steds i klubbens love defineret, hvilke typer med-
lemskab man kan tegne i klubben, hvorfor bestyrelsen finder 
det på sin plads, at få dette defineret en gang for alle.

FORSLAG 2 
Dagsorden for den ordinære generalforsamling. 
§ 12 Dagsordenen for den ordinære generalforsamling skal 
mindst indeholde følgende punkter: 
 
  1.  Valg af dirigent. 
  2.  Valg af referent. 
  3.  Valg af 2 stemmetællere. 
  4.  Optælling af fuldmagter 
  4.  Godkendelse af bestyrelsens beretning. 
  5.  Forelæggelse af det reviderede regnskab til godkendelse  
       og meddelelse af ansvarsfrihed (de charge).  
  6.  Fastsættelse af kontingent. 
  7.  Behandling af indkomne forslag. 
  8.  Offentliggørelse af valg til bestyrelse og suppleanter. 
  9.  Valg af 1 hvalpeanviser, 2 revisorer og 1 revisorsuppleant. 
10.  Eventuelt.

Afstemning på generalforsamling.

§ 13 Vedtagelser på generalforsamlingen sker ved simpel 
stemmeflerhed. jf. dog stk. 2 samt §§ 18 - 19. Skriftlig afstem-
ning skal finde sted, når et af de tilstedeværende medlemmer 
forlanger det.  
 
Stk. 2 Lovændringer kan kun vedtages med majoritet på 2/3 
af de på generalforsamlingen repræsenterede medlemmer. 
Vedtages forslaget på generalforsamlingen, skal det til en 
skriftlig hemmelig urafstemning blandt klubbens stemmebe-
rettigede medlemmer. 
 
Ved urafstemningen kan ændringerne vedtages ved simpelt 
stemmeflertal, idet dog blanke stemmer ikke medregnes. 
Lovændringer træder i kraft, når de er godkendt af DKK.  
 
Stk. 3 Der kan ikke stemmes ved fuldmagt.  

Stk 2 ændres til: 
Stk 2 – Lovændringer kan kun vedtages med majoritet på 2/3 
af de på generalforsamlingen repræsenterede medlemmer. 
 
Motivation 
Ved sidste års vedtagelse af lovændringer, var der ved den 
efterfølgende urafstemning kun meget få af klubbens stem-
meberettigede medlemmer der stemte. 

Stk 3 ændres til:    Stk. 3 – FULDMAGTER

A:  Husstandsmedlemmer kan medbringe 1 fuldmagt fra et 
andet stemmeberettiget  medlem af husstanden. Af fuld-
magten skal det tydeligt fremgå hvem fuldmagten er givet til, 
hvem der er fuldmagtsgiveren, dato for udstedelsen af fuld-
magten, samt underskrift fra fuldmagtsgiveren.

B:  Hvert stemmeberettiget medlem kan medbringe 1 fuld-
magt fra et andet stemmeberettiget medlem af klubben. Af 
fuldmagten skal det tydeligt fremgå hvem fuldmagten er givet 
til, hvem der er fuldmagtsgiveren, dato for udstedelsen af 
fuldmagten, samt underskrift fra fuldmagtsgiveren.

Motivation: 
På baggrund af debatten på sidste års generalforsamling, 
forpligtigede bestyrelsen sig til at lave et forslag, der mulig-
gjorde fuldmagter. 

Bestyrelsen har nøje drøftet dette og er nået frem til, de 2 
fremsatte forslag, hvor B efter vores opfattelse er mest vidt-
gående, men til gengæld stiller alle stemmeberettigede med-
lemmer lige, mens A alene tilgodeser  Husstandsmedlemmer.
Vedtages forslaget, vil det også indvirke på lovenes § 12, da 
vi så skal have optælling af fuldmagter, inden GF kan starte.

FORSLAG 3
Disciplinære foranstaltninger. 
§ 16 Sådanne foranstaltninger kan bestå i: 
a)  Tildeling af misbilligelse eller advarsel. 
b)  Frakendelse af kennelmærke. 
c)  Frakendelse af tillidshverv. 
d)  Udelukkelse fra deltagelse i skuer,udstillinger og prøver. 
e)  Udelukkelse fra adgang til stambogsføring. 
f)   Eksklusion. 
g)  Nedlæggelse af avlsforbud.

Stk. 2 Beslutning om disciplinær foranstaltning kan kun træf-
fes af DKK’s disciplinærnævn.  
Sanktionerne kan være tidsbegrænsede eller for stedse. 

Nyt stk. 2
Stk. 2 Beslutning om disciplinær foranstaltning kan kun 
træffes af DKK’s disciplinærnævn. Dog kan bestyrelsen 
træffe beslutning om at tildele et medlem en misbilligelse 
eller advarsel jfr. stk. 1.a – denne sanktion vil altid være 
tidsbegrænset. Sanktionerne kan være tidsbegrænsede 
eller for stedse. 

Motivation
Da DKK ikke træffer afgørelser omkring tildeling af advarsler 
og misbilligelser, som er de mildeste disciplinære foranstalt-
ninger skal klubben selv åbne denne mulighed i sine love.

Bestyrelsens forslag til lovændringer

Generalforsamling 2015 
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Forslag fra medlemmer
Forslag til nyt punkt til klubbens  
”Etiske Regler Vedrørende Opdræt”:
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -
RRK anbefaler, at begge forældredyr inden parring er 
mentalbeskrevet gennem DKK (UHM) eller har gennem-
gået en tilsvarende udenlandsk officiel mentalbeskri-
velse.

Forslag til ny oplysning på klubbens hvalpeliste:
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -
Det foreslås, at der på RRK’s hvalpeliste fremover noteres, 
om avlshunde er blevet mentalbeskrevet eller ej.

Motivation
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -
I de sidste ca.15 år er der i RRK’s klubblad skrevet en hel del 
artikler om UHM (Unghunde Mentalbeskrivelse). Artiklerne er 
skrevet af Dansk Kennel Klub’s testpersonale, medlemmer af 
RRK’s udvalg/bestyrelse og RRK medlemmer, som har delta-
get i UHM, og samtlige artikler er positivt indstillet overfor 

UHM. Nogle andre klubber i Danmark bruger UHM i deres 
avlsarbejde, og i Sverige bliver det noteret på den svenske RR 
klubs hvalpeliste, om avlshannen og avlstæven er mentalbe-
skrevet. 

UHM er det eneste seriøse værktøj vi har i Danmark til at be-
skrive vores avlshundes mentale tilstand og vi må ikke glemme, 
at adfærd er i høj grad arvelig. Nogle vil argumentere for, at det 
kun er den mentale tilstand på selve dagen man ser, men det er 
bevist, at det giver en rigtig god indikation (se Sten Sønderga-
ards artikel om mentalbeskrivelsen på side 18 i dette blad). 

Det er ikke meningen, at der skal noteres et resultat, om hun-
den har fuldført alle momenter eller er blevet afbrudt, eller om 
hunden er skudsikker eller ej. Det relevante er udelukkende, 
om hunden er blevet mentalbeskrevet. Det afspejler seriøs op-
dræt, hvilket kun kan tolkes positivt.

Med venlig hilsen
Lena Carlsson
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Hundeavl - hvor svært kan det være? Ikke ret svært - for i bund 
og grund kan man bare blande sig udenom, hvis man har en 
tæve og en hanhund. De skal såmænd nok selv finde ud af 
det med hvalpene. Hundene - og alle andre levende væsener - 
klarer sagtens forplantningens mysterier uden vores hjælp. Se 
bare på, hvordan det foregår i naturen. 

Men vi mennesker har fantastisk svært ved ikke at blande os. 
I årtusinder har mennesket avlet på hundene, så næste gene- 
ration hvalpe havde endnu bedre egenskaber, hvad enten 
opgaven for hunden nu var at passe på hus og hjem, vogte får 
eller hente det anskudte fuglevildt ude i sivene. Hundeavlere 
kiggede på, hvordan tingene foregår i naturen og efterlignede 
metoden. I naturen har det altid været de stærkeste, de smar-
teste og de mest tilpasningsdygtige dyr, der fører slægten vi-
dere - og hvad var så mere naturligt for hyrden eller jægeren 
end at udvælge de avlsdyr, der havde de bedste egenskaber 
til hans formål og så bruge netop de dyr i avlen? 

På den måde har vi fået et væld af hunderacer, hver især 
oprindeligt specialiserede til netop deres opgave. Pyrenær-
hundene og ovtcharkaerne i Tatrabjergene og Kaukasus er 
fremavlede til at blive så store, stærke og frygtløse, at de 
ene hund kunne beskytte fåreflokkene mod ulv og bjørn. Den 
dansk-svenske gårdhund fik en helt anden størrelse, fart og 
adræthed, så den blev en formidabel muse- og rottejæger, 
der kunne holde gården fri for skadedyr, og pudelhunden blev 
fremavlet på grundlag af tidligere tiders vandhunde og blev en 
meget populær vandapportør og jagthund i 1500 og 1600-tal-
let i Frankrig. 

Avl efter naturmetoden

Men det var ikke kun middelalderens og rennæssancens hun-
deavlere, der udvalgte avlsdyr efter naturmetoden. Det har vi 
fortsat med lige siden, og det er stadig den fremherskende 
måde verden over, når vi udvælger avlsdyr. Siden den første 
hundeudstilling i England i 1859 har udstillinger været en stadig 
mere udbredt hobby, hvor det gælder om at præsentere hun-
den med det smukkeste eksteriør, den stærkeste udstråling 
og de bedste bevægelser. Fra 1865 kom brugsprøverne for 
jagthunde med i England, og siden har hundeavlere verden 

over prøvet at frembringe de flotteste og mest karakteristiske 
hunde og/eller de hunde, der opnåede de bedste resultater på 
brugsprøverne. 

Så når det gælder udstillingshundene, er de mest popu-
lære avlsdyr naturligvis de hunde, der igen og igen vin-
der på udstillingerne og kan smykke sig med impone-
rende titler. For brugs- og sportshunde bruger man i høj 
grad samme metoder: Den hund, der henter flest sejre 
og titler hjem på brugskonkurrencerne, er også den mest 
efterspurgte avlshund. Tankegangen er ikke kun populær, 
når opdrætterne vælger avlskombinationer lige ud af lande-
vejen. Naturmetode-tankegangen går også igen i langt de 
fleste mere systematiske avlskåringsssystemer verden over. 
Der er da heller ingen tvivl om, at hundeavl efter naturmeto-
den virker, når det drejer sig om eksteriør, hvor resultaterne 
umiddelbart kan bedømmes på afkommet. Mere usikkert 
er det imidlertid, hvor god naturmetoden er, når det gælder 
brugsegenskaberne. Det er jo ingen hemmelighed, at en 
hund med gode brugsegenskaber kun opnår middelmådige 
resultater, hvis føreren er middelmådig. Omvendt kan en 
middelmådig hund opnå flotte resultater i hænderne på en 
dygtig og kompetent hundefører. Desværre nedarves førerens 
dygtighed ikke til hvalpene, så avl med udgangspunkt i 
forældredyrenes brugsresultater er både usikker og lang-
sommelig. Ved at opnå fine resultater på brugsprøverne har 
hunden ret beset kun dokumenteret, at den er i stand til at 
indlære de færdigheder, der kræves af en brugshund. Bedre 
garanti får man ikke i praksis ved at avle efter opnåede brugs-
resultater eller ved at anvende avlskåringssystemer, der byg-
ger på opnåede brugsresultater. 

Starten på den svenske stats hundeskole 

Den erkendelse nåede folkene på den svenske hundeskole 
i Sollefteå frem til i årene lige efter anden verdenskrig. Hun-
deskolen var i virkeligheden en statslig avlsinstitution, som 
fra 1936 avlede, uddannede og leverede de tjenestehunde, 
som det svenske militær skulle bruge til bevogtning og mine-
søgning. I 1941 kom politihundene til, og senere kom også 
blindehunde og handicaphunde, og i 1968 uddannede skolen 
sine første narkotikahunde. 

Forord: Ridgebacken har løbende bragt artikler om Dansk Kennel Klubs Unghundementalbeskri-
velse (UHM), siden den blev officiel i 1999. For første gang bringer RRK nu en artikel om, hvordan 
mentalbeskrivelsen blev til og hele ideen bag den. Mentalbeskrivelsen er interessant både for op-
drættere, avlere og almindelige hundeejere. Der er udeladt et afsnit, som ikke har relevans for RRK’s 
medlemmer (omhandlende hvordan UHM bruges i Dansk Rottweiler Klub). Artiklen kan ses i sin hel-
hed her: http://www.rottweiler.dk/images/stories/Blad/Rottweileren%20maj%202014_small.pdf

Mentalbeskrivelsen  
Et værktøj til bedre hundeavl
Tekst: Sten Søndergaard 

Mentalbeskrivelsen er hurtigere og mere præcis end nogen anden form for avlsudvælgelse.
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For trænerne på hundeskolen opstod der hurtigt et behov 
for på et tidligt tidspunkt at udvælge de bedste hunde til en 
bestemt type opgave. Det er et stort og tidskrævende arbejde 
at træne en mine- eller bombehund så grundigt, at man kan 
stole 100 procent på hundens signaler i felten. Det vil jo i ordets 
egentlige betydning være katastrofalt, om minehunden ”mis-
ser” et par genstande undervejs i (mine)feltet. Hvis man kunne 
øge ”træfsikkerheden” i udvælgelsen af de unge hunde, kunne 
man undgå at spilde ressourcer, kræfter og træningstimer på 
en hund, der alligevel ikke kunne stå distancen i den sidste 
ende. Det førte til udviklingen af mentalbeskrivelsen helt til-
bage i 1947. Hundeskolen i Sollefteå under ledelse af Hilmar 
Johansson begyndte at mentalteste de enkelte hunde som et 
led i udvælgelsen, og resultaterne var så gode, at mentaltesten 
blev et fast, værdifuldt værktøj på skolen. 

I 1968 blev Sven Järverud leder af hundeskolen. Sammen med 
ægtefællen og rottweileropdrætteren Gunvor af Klinteberg- 
Järverud (Kennel Fandango) udviklede han mentalbeskrivel-
sen og fik metoden indført som avlsredskab i den svenske 
brugshundeklub. Ideen i mentalbeskrivelsen er grundlæggen-
de enkel. Hvis vi rimeligt præcist kan afdække og beskrive de 
vigtigste mentale og temperamentsmæssige egenskaber, som 
en hund giver videre i arv til sine hvalpe, så kan man bruge re-
sultaterne i avlsarbejdet. På den måde vil vi få en langt større 
træfsikkerhed, end det er muligt med den mere usikre, subjek-
tive udvælgelse efter naturmetoden. Det forudsætter blot, at vi 
kan isolere de enkelte mentale egenskaber i beskrivelsen - og 
være sikre på, at de udvalgte egenskaber nu også bliver givet 
videre til hvalpene. 

Det arbejde blev gennemført i samarbejde mellem den sven-
ske brugshundeklub og forskere fra Landbohøjskolen i Uppsa-
la og Stockholms Universitet i form af projekt ”Bedre tjeneste-
hund”, der løb fra 1976 til 1983. Siden erhvervede genetikeren 
Per-Erik Sundgren sin doktortitel på at dokumentere arvbarhe-
den af de egenskaber hos hunden, som vi har fokus på under 
mentalbeskrivelsen. 

Dokumenteret arvbarhed 

Arvbarheden er ikke kun et udtryk for, at netop den bestemte 
egenskab nedarves til hvalpene. Per-Erik Sundgren nåede 
også frem til at dokumentere arvelighedskoefficienterne for de 
testede egenskaber. Arvelighedskoefficienterne er et udtryk 
for, hvor kraftigt en bestemt egenskab slår igennem til afkom-
met, altså hvalpene. Koefficienten er et tal mellem 0 (nul) og 1 
- jo højere, jo mere slår egenskaben igennem hos afkommet. 
Selv om temperament og egenskaber hos en hund går videre 
til hvalpene, er bestemte mentale egenskaber ikke bundet til ét 
bestemt, identificerbart gen. Ligesom for eksempel HD er en 
bestemt egenskab knyttet til flere forskellige gener og i et eller 
andet omfang påvirket af stimulation udefra i bestemte perio-
der af hvalpens opvæksttid. Derfor kan man aldrig sige helt 
præcist, hvordan en bestemt egenskab vil blive nedarvet til en 
bestemt hvalp. Vi er nødt til at se statistisk på nedarvningen 
- og det er derfor, vi bruger udtrykket arvbarhedskoefficient. 
Dette tal er nemlig udtryk for den statistiske sandsynlighed for, 
at egenskaben nedarves til hvalpene. 

Lad os tage et eksempel: Tilbøjeligheden hos en hund til at flygte, 
når den står over for en truende situation, er en af de egenska-
ber hos forældredyrene, der slår stærkest igennem hos hval-

pene. Per-Erik Sundgren har påvist, at der er små variationer 
fra race til race, men typisk ligger arvelighedskoefficienten for 
flugt på omkring 0,38. Hundenes tilbøjelighed til at reagere 
på en trussel udefra ved at flygte beskrives flere steder i 
mentalbeskrivelsen. Lad os for eksemplets skyld sige, at 
racens gennemsnit for flugt ligger på værdien 3,0 i mentalbe-
skrivelsskemaet. Den værdi vil vi gerne have forbedret i vo-
res næste hvalpekuld, så gennemsnittet for flugt bliver lavere. 
Vi finder derfor en hanhund, der har gennemsnitsværdien 
1,5 for flugt og en tæve, der har gennemsnitsværdien 2,5 
for flugt. Forældreparrets gennemsnit er altså 2 i forhold til 
racens gennemsnit på 3. Statistisk bliver resultatet for hval-
pene en gennemsnitlig sænkning af flugtgennemsnittet med 
arvbarhedskoefficienten gange forskellen mellem forældredy-
renes og racens gennemsnit, altså 3 - (0,38 x (3-2)) = 2,62. 
Men husk, at der er tale om statistik. Fordelingen af mentale 
egenskaber i et hvalpekuld sker efter den såkaldte statistiske 
normalfordelingskurve. Det vil sige, at hvalpene i de fleste til-
fælde ligger relativt tæt på gennemsnittet, mens der også kan 
forekomme ikke så få hvalpe ret langt fra gennemsnittet. Hvis 
vi vil efterkontrollere fordelingen af egenskaber i hvalpene, 
skal vi mentalbeskrive rigtig mange hvalpe efter samme foræl-
drepar. Derefter kan vi udregne alle hvalpenes gennemsnitlige 
tilbøjelighed for flugt med tilsvarende lille statistisk usikkerhed. 

 
Ved alt avlsarbejde forekommer der altså statistiske udsving 
i fordelingen af hvalpenes mentale egenskaber. Det samme 
gælder, når man anvender mentalbeskrivelsen som avlsværk-
tøj. Men gennemsnitligt flytter egenskaberne sig i den retning, 
vi ønsker - langt hurtigere end ved nogen anden avlsmetode. 
Det er på den måde, at Rottweilerklubben i perioden fra især 
1985 og frem til 2000 var i stand til at flytte rottweilerens tær-
skelværdi for trueadfærd og aggressivitet markant. 

Hvad er det, vi beskriver? 

I det foregående har jeg talt om, at vi beskriver egenskaber 
hos hunden. Det er for så vidt korrekt, men det vil være mere 
rigtigt at sige, at vi beskriver den enkelte hunds tærskelværdi 
for en bestemt etologisk ”funktion” eller ”adfærd”. Det er nem-
lig sådan, at alle hunde har fuldstændig det samme sæt grund-
læggende etologiske funktioner, for eksempel jagtadfærd, 
trueadfærd, kampadfærd, flugtadfærd og så videre. Hvis der 
mangler en eller flere funktioner, er det ikke en hund, vi har 
med at gøre, men måske en kat eller en mår eller noget helt 
tredje. Derfor kan vi heller ikke ændre på hundens etologiske 
funktioner eller funktionskredse gennem avl. Når hunde så 
alligevel kan være så forskellige som nat og dag, hænger det 
sammen med, at alle hunde har forskellige tærskelværdier for 

Foto: Lena Carlsson
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hver enkelt funktion. Og tærskelværdierne kan vi ændre på 
gennem avl. En tærskelværdi i etologisk sammenhæng er et 
mål for, hvor let én bestemt funktion udløses. Eller sagt på en 
anden måde: Hvor meget stimulation af en eller flere funktio-
ner skal der til, før den tilknyttede adfærd udløses? 

Vi kender det alle sammen fra vores hverdag med hunde. 
Nogle hunde går på jagt, blot vinden får lidt visne blade el-
ler en papirspose til at flyve forbi, mens andre hunde dårligt 
reagerer, selv om der løber en fasan lige forbi snuden. Alle 
hunde har jagtfunktionen med i den genetiske bagage tilba-
ge fra urtiden - ellers var hele arten forlængst sultet ihjel, så 
begge hunde har jagtadfærd. Forskellen mellem de to hunde 
er alene tærskelværdien. I det første tilfælde har hunden en 
meget lav tærskelværdi for jagtadfærd, i det andet tilfælde en 
meget høj tærskelværdi. Tærsklen er så at sige en bremse-
klods, der sørger for at den tilhørende adfærd ikke udløses. Er 
tærskelværdien lav, skal der imidlertid ikke megen stimulation 
eller påvirkning til, før bremseklodsen ikke længere kan holde 
hunden i ro. Er tærskelværdien derimod høj, skal der rigtig 
megen påvirkning til, før den store bremseklods ikke længere 
kan holde. 

Tærskelværdierne er hele grundlaget for udformningen af 
mentalbeskrivelsen. Beskrivelsen er opbygget af en række 
momenter eller situationer, der hver især er designet til at sti-
mulere en eller nogle få specifikke adfærdsformer hos hunden. 
Stimulationen er den samme, hver gang der mentalbeskrives, 
uanset om mentalbeskrivelsen finder sted på Sjælland eller i 
Jylland, og uanset om det er en lille selskabshund eller en stor 
slædehund, der beskrives. Det, vi beskriver, er kun hundens 
tærskelværdi for den bestemte adfærd. 

Momenterne som måleapparat 

I praksis sker beskrivelsen på et skema, der er inddelt i lod-
rette kolonner fra 1 til 5. Jo lavere tal, jo højere tærskelværdi. 
Det vil sige, at beskrives en hund under jagten med et kryds i 
kolonne 5, står vi med en hund, der har en meget lav tærskel-
værdi for jagt. Der skal ikke meget stimulation til, før hunden 
går på jagt. 

På samme måde med momentet ”Pludselig lyd”. Her er det 
angst udløst af skuddet, vi beskriver. Den hund, der farer sam- 
men og piber, når der skydes, vil formentlig blive beskrevet 
med et kryds i kolonne 4. Det markerer, at hunden har en tem-
melig lav tærskelværdi for angst, når den påvirkes med en 
pludselig, skarp lyd. Hvert moment er omhyggeligt designet. 
Ikke kun til at levere en stimulation, der udløser en bestemt ad-
færd. Stimulationen skal også være af en styrke eller intensitet, 
så hunden med den høje tærskelværdi ikke reagerer, mens 
hunden med den lave tærskelværdi næsten ikke kan vente 
med at komme i gang. Det er forudsætningen for, at momentet 
kan bruges til at måle tærskelværdierne hos den enkelte hund. 
Hvis stimulationen havde været meget kraftig i hvert moment, 
ville den jo udløse den tilsigtede adfærd i stort set alle hunde 
uanset tærskelværdien i den enkelte hund. Så kan momentet 
ikke bruges til at måle tærskelværdien med. Det er derfor, at 
det er så vigtigt, at stimulationen er nøje afpasset og ens fra 
mentalbeskrivelse til mentalbeskrivelse. 

Udformningen af momentet jagt er et godt eksempel. Der er 
hundeførere, som bliver ærgerlige, fordi deres hund ikke løber 
efter kluden, når den zig-zagger derudad. Det skete engang 
for en stout rottweilerejer fra Vendsyssel, der vendte sig om 
mod testlederen og sagde: ”Jow, men do sku ha set, hvis det 
hat vorn en høn”. Og det er netop pointen. Havde det været 
en høne og ikke en klud, der var bundet i snoren, ville næsten 
alle hunde løbe efter - og så virker momentet ikke længere 
som måleapparat for tærskelværdien. Det gør kluden derimod. 
Det er kun de hunde, der har den laveste tærskelværdi for jagt, 
som rent faktisk stormer efter kluden, fanger den og ryster den 
grundigt - mens hunde med højere tærskelværdi afbryder jag-
ten undervejs eller måske slet ikke kommer i gang. De funk-
tioner eller adfærdsformer, vi beskriver på mentaltestbanen, 
er langt fra hundens fulde repertoire. Men vi beskriver nogle 
meget vigtige funktioner for hundens samspil med hundeføre-
ren, familien og samfundet som sådan. I Dansk Kennel Klubs 
mentalbeskrivelse beskrives tærskelværdierne for: 

-  Socialadfærd (i relation til mennesker) 
-  Legeadfærd  
-  Jagtadfærd  
-  Stressadfærd  
-  Flugtadfærd  
-  Trueadfærd (aggressivitet)  
-  Undersøgeadfærd (nysgerrighed) 

Kompromisernes kunst 

I det praktiske avlsarbejde er det imidlertid valget af avlshun-
de, der er den første opgave, når opdrætteren planlægger et 
nyt kuld. I praksis er det ofte sådan, at opdrætteren har én el-
ler flere avlstæver, som man vil bruge. Første skridt må være 
en seriøs vurdering af, om tæven overhovedet egner sig til 
avl. Har hunden de mentale egenskaber, der skal til - og vil 
hunden medvirke til en generel mental forbedring af racen? 
Her spiller opdrætterens seriøsitet ind. Alt for ofte ser man, 
at en hund kommer i avl, fordi det nu engang er den hund, 
opdrætteren har købt eller taget fra til formålet. Men kan hun-
den ikke være med til at gøre racen bedre i fremtiden, bør 
den slet ikke have hvalpe. Det betyder ikke, at tæven på alle 
punkter skal ligge ”bedre” end racens gennemsnit. Hvis tæven 
efter en ærlig gennemgang af spindeldiagrammet må siges 
at kunne forbedre racen på vigtige punkter, må man leve 
med, at den på andre punkter knap lever op til gennemsnittet. 
Men en hund, der på nogle punkter falder mentalt langt fra 
det ønskelige, bør slet ikke gå i avl. Typisk kan det være 
overdreven aggressivitet eller voldsom flugtadfærd. Begge 
dele nedarves med en relativ høj koefficient, og en hund, 
der for eksempel ligger på et gennemsnit oppe omkring 4 i 
trueadfærd, bør nok ikke indgå i avlen. Der er en grund til, at 
for eksempel rottweilere, der beskrives med et kryds i kolonne 
5 i trueadfærd ved den visuelle overraskelse (kedeldragt) eller 
revirforsvar (spøgelser) ikke kan avlsgodkendes. Men heller 
ikke hunde af andre racer, der beskrives på samme måde, bør 
komme i avl. 

Når denne første overvejelse er gjort, gælder det udvælgelsen 
af hanhunden. Den skal som første krav også kunne medvirke 
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til en generel forbedring af racen, men desuden skal den 
matche tæven mentalt. Hvis tæven for eksempel ligger noget 
for højt i jagtlyst, må opdrætteren finde en hanhund, der ligger 
noget for lavt. Så bliver forældredyrenes gennemsnit for jagt 
lidt lavere end racens gennemsnit - og så vil hvalpenes jagtlyst 
gennemsnitligt nærme sig racens gennemsnit. 

Her gælder det imidlertid om ikke at gå til ekstremer. Det er 
erfaringsmæssigt ikke nogen god idé at avle med en hund, der 
ligger ”helt ude på fløjen”, rent mentalt - eller eksteriørmæssigt 
- for den sags skyld. Ekstreme egenskaber har det med at 
slå igennem med uventede - og ofte uønskede - resultater. 
I stedet vil en ansvarlig og seriøs opdrætter flytte kuldenes 
mentale egenskaber i små, men sikre trin for hvert kuld, indtil 
det ønskede resultat er opnået. Husk også, at man ikke kan 
nøjes med at avle udelukkende på én egenskab og lade alt 
andet sejle. Det kommer der heller ikke noget godt ud af. 

Som et forsøg besluttede Gunvor af Klinteberg-Järverud sig på 
et tidspunkt for at avle HD ud af sine rottweilere. Det lykkedes 
hende faktisk efter seks generationers målrettet avlsarbejde. 
Til gengæld betød den stærke fokusering på HD, at hundene 

mistede en del af det arketypiske rottweiler-udseende, fordi 
det ikke kunne lade sig gøre at fokusere på begge dele på 
samme tid. 

Avlsarbejde er altså kompromisernes kunst. Også når det 
gælder de mentale egenskaber. Så ud over fokusområdet, må 
opdrætteren også se på alle de øvrige mentale egenskaber 
hos forældredyrene og sikre sig, at det ser fornuftigt ud. At 
avlskombinationen generelt vil medvirke til en forbedring af 
racen, må være en forudsætning for al seriøs hundeavl. 

Tak for kampen
 Af Erik Kristensen

Kære medlemmer – som det er bekendt, har jeg valgt at holde 
en pause fra bestyrelses arbejdet i klubben, men jeg smækker 
på ingen måder med dørene. Jeg føler blot, at jeg trænger til 
en pause, men også at klubben skal have lov til at udvikle sig 
med nye kræfter.

Når jeg ser tilbage på de snart 10 år jeg har været med i be-
styrelsen, kan jeg se tilbage på en meget lærerig periode. Jeg 
mener selv, at jeg gik til opgaven med tilpas ydmyghed, men 
også med intentionen om at yde et bidrag og yde af de erfarin-
ger jeg nu engang havde med mig. 

Det er vel på den måde vi får en klub i konstant bevægelse, 
uden det bliver den store søgang og fare for at skuden enten 
støder på grund eller kæntre.

At træde ind i hundeverdenen er en meget speciel oplevelse 
–  de fleste andre bestyrelser jeg gennem år har deltaget i, 
har der ikke været så mange følelser involveret som der er i 
hundeverdenen – for rigtig mange er det mere end hjerteblod 
– og det er positivt ment, men det giver godt nok nogle udfor-
dringer og slag over fingrene når man som bestyrelse går ind 
og træffer afgørelser, men som en klog mand engang sagde 
– modgang gør stærk. 

Det har gennem hele min tid i bestyrelsen, ligget mig meget 
på sinde, at få løst de forskellige udfordringer i mindelighed 
– men jeg har også hele tiden haft for øje, at man en gang 
imellem som bestyrelse må træffe nogle afgørelser, der ikke 

stiller alle tilfredse. Når man træffer disse afgørelser, har det 
hele tiden været mit motto at afgørelsen skal træffes ud fra 
et så sagligt og fagligt grundlag som muligt – ikke noget med 
følelser og relationer, for så kan du ikke se dig selv i spejlet 
efterfølgende.

Jeg har også i perioden haft rig lejlighed til at se hundever-
denen i Kennelklub regi – og så kan jeg med sindsro sige, at 
vi har en super lille klub, med kun få krusninger. Jeg har flere 
gange været til formandsmøde, hvor flere af de tilstedevæ-
rende næste dag skulle til ekstraordinær generalforsamling i 
deres respektive klubber, for at få afklaret et eller andet lille 
punkt. Det har jeg heldigvis ikke oplevet i Ridgeback Klubben.

Derfor kære medlemmer – tøv ikke, hvis du kunne tænke dig 
at lære noget nyt og bidrage til klubbens udvikling – det giver 
en bunke super oplevelser og en masse erfaring som man kan 
bruge i mange andre sammenhæng.

Med disse ord vil jeg sige tusinde tak for samarbejdet gennem 
de sidste mange år – tusinde tak for alle de positive tilken-
degivelser jeg har fået gennem årene, men også tak for alle 
modspillene, de vidner jo om en levende klub.  

Nu vil jeg for en stund trække mig tilbage i de ”meniges ræk-
ker” med retten til selv at vælge opgaver – for der er til sta-
dighed behov for at vi hjælpes ad med at løse de forskellige 
opgaver – bestyrelsen alene kan ikke løfte opgaven med at 
drive klubben.

Foto: Lena Carlsson
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Fællesrepræsentat ionen for
Drivende og Apporterende Jagthunde

afholder

Cert ifikatudst illing
Torsdag den 14. maj 2015

Trekløverhallen, Stepping v/Christ iansfe ld

Dommere:
Mette Sørum, Danmark: Airedale Terrier, Australsk Terrier, Bull Terrier, Miniature
Bull Terrier, Cesky Terrier, Cairn Terrier, Irish Glen of Imaal Terrier, Irish Soft
Coated Weatern Terrier, Irsk Terrier, Norfolk Terrier, Kerry Blue Terrier, Lakeland
Terrier, Manchester Terrier, Japansk Terrier, Sealyham Terrier, Skotsk Terrier, Skye
Terrier
Ingrid Borchorst, Danmark: Australian Silky Terrier, Bedlington Terrier, Border
Terrier, Dandi Dinmont Terrier, Engelsk Toy Terrier, Fox Terrier glathåret og ruhåret,
Jack Russel Terrier, Norwich Terrier, Parson Russel Terrier, Staffordshire Bull Terrier,
Terrier Brazileiro, Welsh Terrier, West Higland White Terrier
Jeanette Kretzmann, Danmark: Gravhunde, alle varianter
Einar Paulsen, Danmark: Alle spanielklubbens racer
Gunnar Nymann, Danmark: Nova Scotia Duck Tolling Retriever, Dansk Støver
Klubs racer, KJS racer i gruppe 6, 7 og 8
Stinne Elgaard, Danmark: Rhodesian Ridgeback

Prakt iske oplysninger:
Anmeldelsesfristen udløber den 20. april 2015
Der kan tilmeldes online på www.hundeweb.dk eller på specialklubbens
anmeldelsesblanket, der sendes til
Anette Bak Frederiksen, Bredeløkkevej 15, Østfløjen,
4660 St. Heddinge – tlf.: 74 87 10 36 (mellem 18.00 og 19.30).
Anmeldelsesblanket og betaling skal være foretaget senest 20. april 2015
Der kan tilmeldes i alle klasser incl. babyklasse. Gebyr følger DKKs regler.

Tilmelding til Barn og Hund samt juniorhandling sker på dagen.

Udstillingen foregår udendørs

Annonce:
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UHM eller Unghunde Mental Beskrivelse har været et tilbud 
til racens unghunde (og ældre hunde) siden 1999 hvor den 
første raceprofil blev sat op og de første hunde beskrevet.  
Siden da er præcist 140 hunde blevet beskrevet  og testen 
er kun blevet afbrudt 7 gange � de fleste af dem i forbindelse 
med at hunden har forladt pladsen under sidste moment, skud. 

Beskrivelsens momenter opbygges, ikke blot for at beskrive 
hvordan hunden reagerer på  de enkelte ting � men også  for 
at undersøge hundens evne til at afreagere ,  dvs hvor hurtigt 
kommer hunden sig over en stresset situation, det være sig 
en sjov lurecoursing (efter hvilken der kommer 3 minutter 
af total mangel på aktivitet) eller adrenalin højdepunkt efter 
spøgelserne  hvorefter hunden skal kunne lege og gerne 
genoptage sin leg efter at være blevet forstyrret af skud. 
Der er blandt opdrættere og ejere mange meninger om dette 
og også en hel del misforståelser: 

•	 Hunden SKAL være under 2 år for at blive beskrevet 

o nej det skal den ikke, men kun hunde under to år er 
med i DKK’s statistik over racen - mens alle er med 
i klubbens. 

•	 En hund ”dumper” hvis dens profil ikke ligner ønskeprofilen

o Nej, slet ikke, der er ikke noget der hedder dumpet 
- profilen er en ØNSKE profil og viser bare i hvilken 
retning DKK og sundhedsudvalget gerne ser racen 
bevæge sig, og som det kan læses andetsteds i  
bladet, er det ikke engang altid muligt at putte en 
Ridgebacks reaktioner in i et skema med kun fem 
kolonner. 

•	 En hund er beskrevet, hvis den har gennenført de fleste 
af momenterner, men testen afbrudt ved f.eks. spøgelser 
eller skud

o Nej, hele beskrivelsen er bygget således at alle 
momenterne tæller, og er derfor kun gennemført  når 
alle 8 momenter er færdige og tester siger tak 

•	 Det er farligt for din hund at blive beskrevet

o Det er fuldt ud korrekt at der i de tidlige år var 
enkelte beskrivelser hvor beskriverne var noget 
hårdhændede især overfor sky/frygtsomme hunde. 
Dette er dog mangeår siden og de nuværende 
beskrivere er alle meget professionelle og er meget 
omhyggelige med at hunden får lov til at afreagere 
grundingt efter hvert moment. 

Men med alle disse usikkerheder kan manså spørge, hvorfor 
jeg bekymrer mig om at få så mange af mine hvalpe beskrevet 
som overhovedet muligt? (30 stk indtil videre) Og hvorfor 
synes almindelige hundeejere at det faktisk giver noget at stå 
tidligt op og køre langt? I det hele taget hvorfor UHM?

Tilbage i 1999, havde jeg to hunde med til den ene af de to 
første beskrivelser og blev dybt fascineret af deres reaktioner 
på visse ting og mangel på samme i andre.  Og som hundeejer 
syntes jeg at det er fantastisk under kontrollede forhold at 
kunne opleve hvordan hunden reagerer på ting som kan ske 
i deres dagligdag � såsom en fremmed der pludseligt hopper 
ud , en høj lyd eller en direkte trussel og denne oplevelse. 
Jeg har efterhånden deltaget i omkring 10 UHM’er og har ikke 
oplevet en eneste hvor ejerne ikke har oplevet nye sider af 

Hvorfor UHM?
Af Helle Lauridsen, kennel Lewanika

deres hund, f.eks den store stærke hanhund, der gemmer sig 
bag far p.gr.a. en blå kedeldragt eller den lille ellers forsigtige 
tæve der stiller sig foran mor mens spøgelserne nærmer sig  
Der er altid meget at snakke om når det hele er færdigt og det 
er de færreste  der ikke har fået nyt indblik i deres hunds psyke 
og reaktionsmønster. 

Herudover, er UHM et vigtigt redskab for opdrættere, ikke 
alene for det indblik man får i ens kommende avlshunds 
reaktioner, men også  om de kuldsøskende man er heldig nok 
til at få lov til at følge. Da arv og miljø tæller ca  50/50 er det jo 
ikke sikkert at ens egen hund viser eventuelle svage punkter, 
men hvis flere af dens søskende gør, så er det nok en god ide 
at tage hensyn til det ved valg af avlspartner.  

Jeg mener dog ikke at UHM  giver et eksakt billede af hundens 
mentalitet, beskriverne er forskellige og ser forskellige ting, 
og meget som eksteriør dommere dømmer hvordan hunden 
ser ud på dagen, så er UHM’en et øjebliks indtryk. Derfor er 
det ikke så meget, præcist hvor krydset sættes og hvor godt 
det passer med racens ønskeprofil  jeg synes er spændende, 
men selve oplevelsen af hundens reaktion. Det er først når 
man kigger på større mængder data , såsom > 50% af en 
avlshunds afkom sammenlignet med racens gennemsnit at 
man kan gøre sig håb om at få en ide om hvad der ”ligger i 
linjerne”. Og selv da er det svært at se noget entydigt resultat: 
hvad kommer fra hannen, fra tæven, fra bedsteforældrene og 
allermest, hvad er tillært ? 

Derfor er UHM, efter min mening, blot et af de mange 
forskellige redskaber en god opdrætter kan bruge. Jeg ved, 
at der er enkelte klubber (meget få så vidt jeg ved) der stiller 
krav om UHM for at hunden kan gå i avl, men det synes 
jeg ikke vil give mening for vores race:  ikke alene p.gr.a. 
den meget subjektive karakter af beskrivelsen, som ER et 
øjebliksbillede af en unghunds reaktioner, som til forskel fra 
udstillingsbedømmelser ikke kan gøres om, hvis hunden 
af en eller anden grund ikke går igennem i første om gang. 
Der gives kun  én chance. Det giver heller ikke mening at 
forlange UHM i Danmark når de fleste opdrættere bruger ikke 
beskrevne udenlandske avlshanner, hvilket jo er utroligt godt 
for racens sundhed og genmasse. Derimod giver det masser 
af mening på frivilligt basis at lære så meget som muligt om sin 
egen hunds reaktioner, og det hvad enten man er opdrætter 
eller almindelig hundeejer. 

Foto: Helle Lauridsen
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RR-Dagene  
den 5. og 6. september 2015

RRK byder traditionen tro velkommen til de årlige RR-Dage,  
hvor klubben vil afholde den traditionsrige RR-Dags udstilling  
samt prøver i Rally, LP og Schweiss. Der vil endvidere blive  

mulighed for at prøve den populære hundesport lure-coursing.

I år vil dagene blive afholdt i Billund og  
Schweissprøverne på en lokation i nærheden.

Vi håber at se rigtig mange af jer til et hyggeligt og festligt arrangement.

   Udstilling:   5. september
    
   Dommer:   Dr. Steffen Schock, DE  
      (Kennel Johokwe)

   Tilmeldingsfrist:  16. august 2015
      www.hundeweb.dk

Rally og LP bliver afholdt sideløbende med udstillingen på samme adresse. 
Schweiss bliver afholdt om søndagen på en egnet lokation i nærheden af Billund.

Lørdag aften vil der, som sædvanligt, blive afholdt en festmiddag i Centrets cafete-
ria og den vil bestå af en buffet til en pris af kr. 150,00 pr. person eks. drikkevarer.

Nærmere detaljer vil løbende blive opdateret på fb og klubbens hjemmeside.
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Notits 
HUSK ...
... at skrive navn på fotograf, når I ind-
sender billeder til bladet. 

... at det er JERES ansvar, at der er 
tilladelse fra fotograf til at bruge fotoet i 
bladet.

VI SØGER ...
... folk til Blad- og PR-udvalget.
Har du lyst til at være med, så send en 
mail til:

blad@ridgebackklub.dk

Notits 
• Klubben takker Margit Sand for 

hendes hjælp som stedfortræder for 
hvalpeanviseren.

• RRK vil gerne lave en ny optegnelse 
over klubbens udstyr og remedier, der 
ligger rundt i landet. Så hvem har 
noget liggende? Send en mail til:  
bestyrelse@ridgebackklub.dk hvis 
du passer på noget for RRK.

OBS - OBS - OBS - OBS - OBS - OBS - OBS - OBS -OBS - OBS - OBS - OBS -OBS - OBS - OBS - OBS -OBS - OBS - OBS

OBS - OBS - OBS - OBS - OBS - OBS - OBS - OBS -OBS - OBS - OBS - OBS -OBS - OBS - OBS - OBS -OBS - OBS - OBS

OBS - OBS - OBS - OBS - OBS - OBS - OBS - OBS -OBS - OBS - OBS - OBS -OBS - OBS - OBS - OBS -OBS - OBS - OBS

Notits 
OBS: Nye regler for 
kontingentopkrævning
Da klubben er overgået til at lade medlems-
kontingentet opkræve via DKK, skal I som 
medlemmer af klubben være opmærksomme 
på følgende:
 
De medlemmer, der også er medlemmer af 
DKK og som betaler dette medlemskab via 
PBS, vil også blive opkrævet Klubkontingent via 
PBS og skal derfor ikke foretage sig yderligere.
Andre bliver opkrævet via Girokort.
De medlemmer, der har sat kontingent-
betalingen til RRK ind som fast overførsael  
i deres netbank, skal slette denne for at  
undgå dobbeltbetaling.
 
De nye regler blev indført i december 2014, 
hvor opkrævning af kontingent for 2015 
udsendes fra DKK.

Notits 
Hjemkaldelse af  
VANDREPOKALER

Frist for aflevering af  
Rhodesian Ridgeback Klubbens 
vandrepokaler er

31. maj 2015

- evt. til Poul H. Jensen på FDA  
udstillingen i Stepping den 14. maj 
2015.
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Aktivitetskalender 2015

Sjælland:
Nada Nikolic
Tlf.: 3255 6026 / 2539 6026
E-mail: kinyemi@kinyemi.com

Søren Holmgård 
Tlf.: 2010 0124
E-mail: holmgaard@zumelis.dk

Vibeke Poulsen
Tlf.: 3966 3134 / 2822 8746
E-mail: kennel@bittenus.dk

Jylland:
Helle Lauridsen
Tlf.: 8624 4069
E-mail: helle@kibutata.dk

Stinne Elgaard
Tlf.: 8655 4242
E-Mail: stinne@akizuri.dk

Ane Marie Vilhelmsen
Tlf.: 9714 4072 / 4079 4072
E-mail: rhodesian-ridgeback@izinja.dk

RRK Sinus-tjekkere
Ridgeback-hvalpe bør tjekkes for sinus af erfarne fingre. Hvis du aldrig har prøvet at mærke en sinus, kan den let smutte, og det  
kan føre til store smerter for hvalpen. Rhodesian Ridgeback Klubben har derfor lavet et team af erfarne sinus-tjekkere, som alle 
selv har haft hvalpe med sinus og kender til lidelsen. Tjekkerne arbejder gratis, men får klubbens standardtakst i km-penge. 

Fyn:
Anna Marie Haslund
Tlf.: 3510 6004 / 2180 8334
E-mail: haslund@cool.dk

Udstillingskalender 2015
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Klubben ønsker tillykke

Husk at sende foto, stam-
tavlenavn og den nye titel i en mail 
til blad@ridgebackklub.dk, hvis I vil 
have jeres hund med under ”Klub-
ben ønsker tillykke”. Vi bringer 
også gerne resultater fra Store Ring 
i det omfang der er plads.

Ny Rally Øvet Mester:
RBM RØM Thukela Amma of Uncas

Ny Københavns Junior Vinder 2014:
KBHJV14 Bitte-Nus Laini Kito

Store ring - DKK Int. Hillerød 21.09.2014:
BIS Baby Jockular Alkina

Store ring - DKK Int. Fredericia 08.02.2015:
BIS4 Hvalp Jockular Alkina

Store ring - DKK Int. Fredericia 08.02.2015
BIS3-Veteran MultiCH Tusani Cool Bakari
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Hvalpelisten 
pr. 01.03.2015

Der er ingen omplaceringshunde i øjeblikket.

Omplacering  
pr. 01.03.2015

Cert-udstilling og Generalforsamling
Rhodesian Ridgeback Klubben inviterer hermed til Forårsudstilling i Strib

den 18. april 2015 med efterfølgende Ordinær Generalforsamling.
Dommer: Gunnar Nymann, DK 
Tilmelding via www.hundeweb.dk

Tilmeldingsfrist: 29.03.2015
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Tank penge til din klub
Rhodesian Ridgeback Klubben
Få et OK benzinkort til billig benzin og diesel.

OK støtter klubben med 6 øre pr. liter benzin eller diesel, 
hver gang du tanker med et OK-Benzinkort, som er til-
knyttet en sponsoraftale. Desuden giver OK klubben et 
bonusbeløb, når du har tanket 500 liter på kortet første 
gang. 

Sådan tanker du penge til klubben:
Hvis du vil hjælpe med at støtte, skal du  
bruge vores OK-sponsornummer: 559695

Få en brochure hos Rhodesian  
Ridgeback Klubben eller  
kontakt klubbens kasserer,  
Poul H. Jensen på
kasserer@ridgebackklub.dk

Nyttig info!!!
• Redaktøren modtager meget gerne ar-

tikler eller beretninger om RR - og i det 
omfang det kan lade sig gøre, bliver de 
bragt i næste blad.

• Redaktøren modtager også meget gerne 
gode fotos af jeres dejlige hunde - sen-
des til blad@ridgebackklub.dk

• Sæt kryds i kalenderen: RRK holder 
CAC-udstilling den 7.02.2015 i Strib.

Nye strengere EU regler  
for transport af hundehvalpe
Af. Erik Kristensen

Vær opmærksom på at flere lande, her i blandt Tyskland, 
Sverige, Belgien, Norge, Storbritannien mfl. den 29. decem-
ber 2014 har indført de nye EU regler for transport af hunde 
i de pgl. lande. Det betyder bl.a. at du nu ikke længere må 
transportere uvaccinerede hundehvalpe gennem disse lan-
de, og med uvaccinerede mener man også at vaccinen skal 
være virksom – dette indebærer at de fleste hunde hvalpe 
skal være minimum 16 uger gamle – også selv om det kun 
drejer sig om transit. 

Konsekvensen heraf er, at du bliver nødt til at flyve med din 
hvalp købt eksempelvis i Frankrig, hvis man lovligt vil have 
den med til Danmark. 

Hvis man vælger at tage chancen, skal man også være klar 
på at tage konsekvensen – hunden vil formentlig blive tilba-
geholdt og sat i karantæne i en længere periode – og vi ved 
alle, at de første uger i hvalpens liv ved den nye familie er 
noget at det vigtigste i hele prægningen.

Du kan læse meget mere omkring emnet på fødevaresty-
relsens hjemmeside:  www.foedevarestyrelsen.dk, samt på 
Dansk Kennelklubs hjemmeside.

Så tænk dig om, hvis du skal have en hvalp hjem fra udlandet 
og sæt dig grundigt ind i reglerne inden du tager den ende-
lige afgørelse.

Foto: Netti Gorosch
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Kennelannoncer

Kennel PoKali Ridge
Lene Tornkjær og Nicolai Frederiksen
Villesholmvænget 9
6621 Gesten

T: 2063 1663
W: www.akali.dk
E: pokali@akali.dk

Kennel Bikita’s Legacy
Susanne Bech-Hansen

T: 2122 4347
W: www.bikitas.dk
E: bikitas@bikitas.dk

Kennel Hazinas
Lena Carlsson
Høbjergkrogen 2
3460 Birkerød

T: 4581 1040 / 3023 1450
W: www.hazinas.dk
E: lena@hazinas.dk

Kennel Bitte-Nus
Vibeke Poulsen
Ravnekærsvej 7
2870 Dyssegård

T: 3966 3134 / 2822 8746
W: www.bittenus.dk
E: kennel@bittenus.dk

Kennel Kuzonga’s
Jo-Ann Nielsen
Hvidøre 29
6580 Vamdrup

T: 4094 2910
W: www.rhodesian-ridgeback.dk
E: joann@rhodesian-ridgeback.dk

Kennel Kinyemi
Nada Nikolic & Anders Kjærsgaard
Øllemosevej 11, Øllemosen
4690 Haslev

T: 2539 6026
W: www.kinyemi.com
E: kinyemi@kinyemi.com

Foto: Netti Gorosch
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Rhodesian Ridgeback Klubben
v/ Poul H. Jensen
Vindebyørevej 5
5700 Svendborg
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